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O železničarjih brez železničarjev!
Naš delodaja lec , radikalni prometni minister  

se  pripravlja, da nad že lezničarji izvrši strahovito  
nasilje. P op oln om a tajno, ne da bi vedel  o tem  s a 
mo en že lezn ičar  je 011 potom  svojih  s lug  izdelal  
pragm atiko, katero je že  predložil vladi. A vlada  
se  pripravlja, da to pragm atiko  spravi pred z a k o 
nodajni odbor (se  je m ed tem že  zgod ilo  O. ur.), da 
bi jo kratkim potom  uzakonila. K akšna je ta prag
m atik a?  T o  nikdo ne ve. In ravno vsled  tega vlada  
sp lošno ogorčen je  m ed  vsem i železničarji ,  ker v e 
do, da so  vsi prejšnji projekti bili podobni prisilnim  
srajcam , da se  je s prejšnjimi pragm atikam i hotelo  
kršiti s tare pravice že lezn ičarjev , po katerih bi se  
jih m oglo  postavljati pred disc. sod išče  za  vsak o  
kaprico predpostavljenih  in jih soditi brez brani
telja in obram be; da so  bile predv idevane  tako  
z v a n e  »ocene«, o sob ja  na način, da bi vsak o  napre
dovanje  bilo popolnom a odvisno  od dobre ali slabe  
v o lje  načelnika; da bi bili ali so  že  ukinjeni ž e le z 
ničarski o d b o r i ; ukinjene državljanske svoboščine ,  
pravo do organiziranja, priznanje zaupnikov, s v o 
boda izražanja mišljenja itd. B ojazen  postoja ,  da 
ta nova pragm atika ni nič boljša  od prejšnjih šk an 
daloznih projektov, in tem več ja  je bojazen in ner
vozn ost  - r i  vseh  železničarjih , ker so  izvedeli, da 
je ta novi načrt direktno vtihotapljen in da nihče  
ničesar ne ve o njegovi vsebini.

P ragm atik a  je ž iv ljensko vprašanje  že le z n i
čarjev. Ü  njej predno p ostane zakon, je potrebno,  
da izp regovore  b esed o  železničarji.  Minister je d e 
lodajalec  in delodaja lec  nima pravice  sam  na s v o 
jo roko izvrševati stvari, ki se  tičejo tudi d e lo je 
malca. S  tem  postopanjem  ne bo ta gospodin  ni
kakor v strege l  državi, č im b o lj  bo že lezn išk o  osob -  
je ociganjeno, tem večji bo odpor. G ospodin  Jan
kov ič  naj si dobro zapom ni, da kdor se je  veter, ta 
žanje vihar in 80.000 državljanov si ne bode brez  
d ru gega  dalo natikati prisilnih jopičev. Mi sm o zah 
tevali in zahtevam o, da v lada skiiče  anketo, na ka
teri se  organizirani železničarji zasliš ijo  kakšno  
pragm atiko  si že le . V lada naj nikar ne tepta volje  
80.000 že lezn ičarjev  m a rv eč  naj z njimi računa. 
A ko pa teg a  noče, 110 tedaj bo sa m a  nosiia  za  svoj  
čin od govorn ost .  Takoj, ko je za  to zv ed e la  
centrala  S a v e z a ,  da je pragm atika  vtihotapljena, je  
storila  korake, da odvrne v lado  od nevarne poti in 
po D elavsk i zbornici posla la  vladi predstavko; ka-  
kor tudi narodni skupščini in Zakonodajnem u o d 
boru. T a predstavka  se  g lasi:

D elavsk i zbornici v Z agrebu!

G lasom  brzojavke, katero  je posla l minister  
saobračaja , sm o izvedeli,  da je g. prom etni mini
ster  že  predložil kr. vladi osnutek že lezn ičarsk e  
pragm atike, kakor tudi to, da je v lada  ta osnutek  
izročila  zakonodajnem u odboru v razpravo. Niti ta 
S a v e z ,  niti katera druga že lezn ičarska  organizacija  
ni im ela priložnosti ta zakonski načrt videti. Zna
no nam je, da je do sedaj bilo izdelanih v e č  pro
jektov , toda vsi so  bili izdelani brez sodelovanja  
že lezn ičarsk ih  organizacij,  dasi so  te edine m ero
dajen to lm ač želja  in razpoloženja  ce lokupnega  
osobja. V sakokrat so  v se  organ izac ije  od ločno pro
testirale  proti taki praksi g. p rom etn ega  ministra,

zahtevajoč , da se  naj pragm atika  predloži anketi, 
vseh  žel. organizacij.  T a  z a h tev a  organizacij v ko
likor je upravičena, toliko je zakonita. Ker če  usta 
va in zakoni predvidevajo  d e la v cem  pravo organi
ziranja v  svrho zašč ite  njihovih razrednih intere
sov , je tedaj logično, da je do lžnost državnih mi
nistrov, da na podlagi zakonov  p osto ječe  organ iza
cije za in teres iran ega  osobja  pred predlaganjem  
zak on ov  vprašajo  za mnenje, da bi na ta način  
tudi m nenje d e la v cev  prišlo do izraza  v zakonu in 
mu na ta način m oglo  dati trajnejšo vrednost. Že
lezn ičarske organ izacije  si ne laste  prava zak on o
dajalca, toda p o lagajo  pravo na to, da se  jih po 
neki navadi v  dem okraciji vpraša za  m nenje v z a 
devah, ki se  tičejo tega osobja. Verno, da se  je ta 
praksa izvaja la  p ovodom  stvarjanja toliko drugih  
zakonov, kjer se  je preje sk liceva lo  vse  za in teres i
rane državljane, da se  izjavijo o zakonu, kakšen  
bi moral biti in to isto  zahtevajo  že lezničarji tem  
bolj, ker pragm atika  regulira življenje tega  osobja,  
kakor tudi mirovine družinam po smrti reditelja. 
V nebovpijoča krivica je, če  se  bo za to osobje  de-  
lui zakon, ne da se  bi ga preje vprašalo  za njegovo  
m nenje. G ospod prometni minister je pri neki pri
liki p ovod om  naše zah teve  za sk licanje ankete or
ganizaciji o pragmatiki, bil poklical s lužbene  d e le 
gate  od že lezn išk ih  direkcij, tedaj de lodaja lce ,  ki 
niso tam sploh govorili  v imenu osobja. Ž e lezn ičar
sk e  organizacije , ki so  po zakonu, edini to lm ač  
želja  in potreb ce lokupnega  osobja, niso na to an
keto  bile pripuščene, dasi so  nekateri delegati na 
anketo  bili prijavljeni. Tudi drugače ni g. minister  
saobračaja  se  nikoli brigal za  izražene  že lje  in 
zah teve  že lezn išk eg a  osobja. Najboljši d ok az  temu  
je projekt za s lužbeno pragm atiko izdelan na o m e 
njeni službeni anketi, s katerim ni nikdo od ž e le z 
n iškega  osobja  niti m ogel biti zadovoljen , ker je ta 
projekt kršil p o s to ječe  stare pravice osobja. P o d 
pisani S a v e z  je proti tem u projektu že v eni pred-  
stavki na m erodajna m esta  podal svojo  kritiko (ka
tero si tudi dovo lju jem o priložiti).

Iz bojazni, da sedaj predloženi projekt prag
m atike vsebuje  iste odredbe, ki jih je v seb o v a l  go-  
raj om enjeni in da se  z odobrenjem  takšnega  pred
loga od strani merodajnih vstvari najmanj ugodna  
situacija, ker že lezn išk o  osobje  ne bo dovolilo , da 
se  mu preko v seh  običajev  potepta po dosedanjih  
pragniatikah za jam čen e  pravice, si ta S a v e z  d o 
voljuje prositi naslov  za nujno intervencijo na vseh  
pristojnih mestih, z lasti pa pri kraljevski vladi, 
narodni skupščini in zakonodajnem  odboru, da bi 
že lezn iška  pragm atika  pred razpravo v zak on od aj
nem  odboru, bila p red ložena  na razm otrivanje an
keti v seh  že lezn ičarsk ih  organizacij in bi še  le po 
tem s sprem em bam i te ankete  pred ložena  bila  v 
končni pretres zakonodajnem u odboru. V pričako
vanju, da se  bo na vseh  merodajnih m estih priznalo  
upravičenost kakor tudi korist p re d le ž e č eg a  pred 
loga  in da bo naslov  to našo pred stavk o  nujno 
predložil na pristojna m esta , o s ta n em o  s sp o š to v a 
njem za

S a v e z  že lezn lča ra  J u g o sla v ije
B ogdan  Krekič, tajnik.

Kakšna bo službena pragmatika?
Na to vprašanje moramo takoj odgovoriti. Nova 

pragm atika bo podobna prisilni srajci; ona bo pravi 
izraz demokracije s katero  se naši begrajski M usso
liniji tako radi bahajo. Če ne vemo še dosedaj, da 
smo pravi balkanci, tedaj bomo to vedeli, ko dobimo 
novo pragmatiko. Največji del železničarjev že dolgo 
hrepeni po tej pragmatiki, na katero  zlasti uradniki 
nestrpno čakajo, in zakaj? To ni težko uganiti! Za to, 
ker si od nje obetajo zvišanje svojih prejemkov. Ne
ka te ri mislijo tudi avanzirati, nekateri bi radi že 
enk ra t šli v davno zasluženi pokoj. Kratkom alo vse 
bi se rado s pragm atiko okoristilo. Am pak glavno je 
to, da bi radi vsi več plače, več življenja imeli. Sko

raj noben železničar ne vpraša kakšna bo pragm a
tika, marveč samo; kdaj bo prišla pragm atika? Na 
žal, da lahko odgovorimo: čim večje poželenje ter 
hrepenenje po njej. tem večje bo razočaranje — vsaj 
za en del osobja! Vlada dela na tem, kako bi bolj to 
osobje razbila in ga medsebojno shujskala. P ragm a
tika bo skoz in skoz reakcionarna in bo dobra sa
mo za ravnatelje in »šefe«, ki bodo imeli zelo velike 
plače in vso oblast nad nižjim osobjem. Od kar nova 
država postoja, je bilo že več načrtov izdelanih, toda 
vsak je bil slabši. Ta, ki bi naj sedaj zakon postal, je 
m enda že šesti projekt in baje najbolj nazadnjaški. 
Zastonj so železničarske organizacije zahtevale, naj 
se vladin načrt predno pride v parlam ent, predloži 
anketi vseh železničarskih organizacij, da bi imele

priliko, zahtevati spremembe, ker ministri niso bo
govi in se lahko zmotijo. Zato bi bilo v obojestran
skem interesu, da bi prišlo raje pred uzakonjenjem 
do soprazuma. Ker nasilje bo rodilo samo odpor.

Toda ne! Če bi to vlada dovolila, tedaj bi to bilo 
preveč evropejsko in bi balkanizem znal trpeti na 
svojem prestižu! Gospodin dr. Jankovič je izdal, ali 
bolje rečeno, je dal izdelati novi načrt pragm atike in 
ga hitro ter na tihem spravil v zakonodajni odbor, ki 
ravnokar izdeluje pragm atiko za državne uslužben
ce. Zakonodajni odbor je v petek, 13. julija 1923 iz
ročil zakonski osnutek železničarske pragm atike ta- 
kozvanemu pododboru v pretres. Če bi bili babje- 
verni, bi rekli, da je to slabo znamenje samo pomisli
te: v petek in na trinajstega, tedaj dvojno nesrečen 
dani Toda šalo na stran. M inister stoji na stališču, 
da železničarji nimajo nič zraven govoriti, ker vlada 
že ve kaj je za nje dobro in kaj ni. Kakor izvemo iz 
dnevnega časopisja, je tedaj od petka 13. julija že
lezničarska pragm atika v delu. Članek v nedeljskem 

Jutro« se peča z osnutkom v glavnem kar se tiče 
plač, katere  so tako porazdeljene, da na široko zija 
reakcionarnost iz njih. K ar se pa tiče osnutka sicer, 
pa pravi člankar sledeče: V ostalem se minister pro
m eta ni mnogo brigal za zahteve železničarskih or
ganizacij in projekt je izdelan brez njihovega sode
lovanja. Zato ima načrt določbe, ki bodo gotovo o- 
zlovoljile železničarje. Uradniki so razdeljeni v tri 
kategorije, poduradniki v dve, služitelji so brez k a 
tegorije«. M ed tem ko to pišemo, smo že izvedeli 
nekatere  pikantnosti te skrivnostne pragmatike. Že
lezničarjem bi se naj odvzelo proste karte, to je zah
teval v pododseku gospod radikalni m inister Velizar 
Jankovič. Zato pa bi naj bil vsak železničar osebno 
odgovoren za vse škode na železnicah; železničarjem 
naj se prepove vsaka organizacija, ki goji agresivne 
namene, štrajk, pasiva itd. Namesto vsega tega bodo 
imeli priganjači nerazm erno visoke plače, uslužbenci 
in delavci pa zelo nizke. Uradniki z visoko šolsko iz
obrazbo bodo imeli začetno plačo letno 6000 Din in 
1800 Din stanarine. To sicer ni veliko, toda končna 
njihova plača bo 48.000 Din in 4000 Din stanarine.

Uradniki r, srednješolsko naobrazbo dobe 4000 
Din plače in 1200 Din stanarine, končna plača 18.000 
Din in 3600 Din stanarine. Uradniki status III dobe 
začetno plačo 3600 Din in 900 Din stanarine, končna 
plača 1300 Din in 2400 Din stanarine.

Poduradniki dobijo v prvi kategoriji, (2 srednji 
šoli) začetne plače 3000 Din in 840 Din stanarine, 
končna plača 10.200 Din in 1200 Din stanarine. II. 
kategorija (osnovna šola) začetna plača 2800 Din in 
780 Din stanarine, končna plača 9600 Din in 1080 Din 
stanarine.

Kategorija slug dobi začetne plače 2600 Din in 
720 Din stanarine, končna plača 8800 Din in 1080 
Din stanarine.

Take naj bi bile nove plače jugoslovenskih že
lezničarjev. Nočemo reči, da je 48.000 preveč na leto 
ne. Am pak da je 2600 Din premalo, to pa bo vedel 
vsak otrok. Pred vojno je imel pri nas sluga začetne 
letne plače 900 kron in 300 do 400 kron stanarine, 
S tem je zelo težko izhajal. Ako vzamemo 1200 zla
tih kron, kar je imel najnižji uslužbenec pred vojno 
plače, tedaj to predstavlja danes okroglo 20.160 Din. 
Vendar pa si noben človek danes za to svoto ne more 
pri nas kupiti toliko blaga, ko t si ga je pred vojno ku
pil za 1200 kron. Nimamo sicer nič proti temu, če že
lezniška uprava da svojemu uslužbencu večji del nje
govega zaslužka v obliki doklade ali plače, glavno je 
koliko on dobi, ako se doklade seveda tudi v penzijo 
vpoštevajo. Toda ali bo dobil uslužbenec skupno na 
leto 20.160 Din seveda brez ozira na družino!

Mi smo v 8. in 9. številki našega lista 
ponatisnili klače v ilustracijo plače čehoslovaš- 
kih železničarjev in smo dostavili številko 8 raznim 
gospodom ministrom in poslancema dr. Korošcu in 
Reisnerju. Toda naša »demokracija« noče čehoslo- 
vaške posnem ati v dobrem, pač pa če mogoče v sla
bem. Čehoslovaški uslužbenec in sicer najnižje k a te 
gorije dobi začetne plače 3684 Kč in 1200 Kč letne
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stanarine; tedaj skupno 4884 Kč. Po naši pragmatiki 
pa 3300 Din tedaj za 1584 Din manj, kot dobi njegov 
tovariš na Čehoslovaškem Kč, med katerim i pa je 
kakor znano kolosalna razlika.

V Avstriji dobi danes najslabše plačani železni
čar okoli 1,500.000, k a r znaša po naši valuti 1800 Din 
mesečno. Poleg tega se za naš denar v vsaki teh d r
žav more več kupiti, kot pa pri nas doma. Toda kaj 
bomo o teh stvareh tako na dolgo in široko pisali, 
saj naši beograjski gospodje to vse boljše vedo kot mi 
saj se večno vozarijo po tujih državah kjer imajo do
volj prilike prepričati se, kako je drugod in kako pri 
nas!

Verjetno tedaj je, da bo sedaj v času pasjih dni 
in sicer v tem mescu pragm atika gotova, ker se go
spodi mudi na počitnice in bo »radila« na akord in 
zato ne bo imela »vremena« se z m alenkostm i ba- 
viti.

Gospodje radikali so sami med seboj. Opozicija 
je itak  vodena, kar je pa najslabše: železničarji nima
jo niti enega strokovnjaka, ki bi pazil na njihove in
terese. S pragm atiko bo vezana usoda tisočerih.

Naša kardinalna zahteva je, da naj bode vsak 
železničar, ki je več kot 2 leti stalno na železnici, 
nastavljen. To je tudi logično in ni nič novega. To je 
v vseh dem okratičnih državah že izvedeno. Kogar se 
sploh za neko gotovo delo lahko rabi, tega se naj na
stavi ali pa odpusti. N ikakor pa ne gre, da je en del 
uslužbencev v takšnem  drugi pa v drugačnem raz 
merju do delodajalca, dasi oba enako delo opravlja
ta. Končno pa opozarjamo m erodajne činitelje, naj 
se ne dotikajo koalicijskega prava železničarjev, ker 
to bi ravno toliko pomenilo, kakor če bi hoteli ven
til na parnem  kotlu z silo zapreti, zato pa kotel tem 
bolj kuriti.

Štrajk pomorcev.
Štrajk pomorcev na Jadranu  nam v zadnjem 

času prinaša mnogo zanimivosti.
Štrajk pom orcev traja že od 21. junija 1923. Dis

ciplina je vzorna, stavkolom cev ni, čeprav je po p re 
vratu  v našem Primorju obilo brezposelnih m ornar
jev, se vkljub pozivom ni javil d osedaj nihše v 
službo.

Čeprav se udeležujejo štrajka vse službene k a 
tegorije, vlada med njimi navdušenje in solidarnost, 
tako pri mornarjih in kurjačih, kakor pri mojstru, ta 
ko pri kapitanih, kakor pri m ašinistih in »oficirjih«. 
Organzacija štrajka je izvedena z največjo dovrše
nostjo. Prvi brodovi so stopili v štrajk  20. in 21. ju
nija. Do 22. junija zvečer so stali tudi brodovi iz 
oddaljenih luk. Potniki so se izkrcali, blago pa le
ži še danes na brodovih. Izjemo so napravili m or
narji samo z žitom in koruzo, ker pomorci niso ho
teli spraviti v nevarnost prehrane prebivalsta. 
Štrajk obsega celo obalo našega Jadrana. V njem so
deluje 1292 pomorcev s 66 brodovi. Štrajkujočim so 
se pridružili tudi pristaniški delavci, koji iz solidar
nosti do štrajkujočih ne izkrcavajo in ne vkrcavajo 
blaga. Ž njimi vred se nahaja v štrajku 200 ljudi. 
Vsi ti imajo en sam cilj: prisiliti trdosrčne brodolast- 
nike k temu, da bodo ž njimi in njihovimi rodbinami 
postopali človeško. Brodolastniki odbijajo še vedno 
zahteve pomorcev. Svoje zadržanje opravičujejo z 
»nerentabilnostjo«« pom orske plovitbe v našem 
morju. Pri tem navajajo za prim er pasivne linije, med 
tem ko rnolče o velikih dobičkih na aktivnih linijah. 
O prekoocenski plovidbi, ki jim donaša zlate angle
ške funte in am erikanske dolarje pa sploh ne govo
re. Res, da se mora priznati, da naši brodolastniki 
ne delajo s takimi dobički kakor angleški in am eri
ški, zato pa tudi plače naših pom orcev ne moremo 
niti od daleč prim erjati z angleškimi. Tudi dosedanje 
m ezdne zahteve se s tem i plačami ne dajo prim er
jati. Zahteve pomorcev so take, kakor jih stanje 
naše pom orske plovidbe zmore.

Brodolastniki pa bi radi delali angleške dobič
ke, zato pa bi morm arji niti tega ne dobili, k a r bi 
mogli z ozirom na rentabilnost naše plovidbe. K akor 
vidimo se ponavlja povsod ista zgodba: vso težo go
spodarske krize naj nosi delavstvo in nastavljenstvo.

Da pomorci zainteresirajo tudi ostalo delavstvo 
in širšo javnost so v časopisihi in na javnih shodih po 
ročali o položaju in upravičenih zahtevah jugoslo
vanskih mornarjev.

Zadnji ponedeljek, t. j. 9. t, m. so priredili mor
narji tak  javen shod v Beogradu. Shoda se ni udele
žil polnoštevilno le beograjsko delavstvo, tem več 
tudi beograjsko meščanstvo, tako  da je bila po po
ročilu, ki ga je prinesel »Slovenski narod«, zboro-

valna dvorana beograjskega socialističnega doma 
nabito polna.

Shodu je predsedoval tajnik Glav. radn. saveza 
s. Luka Pavičevič, ki je obsodil preganjanje delav
stva od strani državnih oblasti. V imenu Saveza ju
goslovanskih pomorcev je govoril kapetan  s. Po
pel. Orisal je navzočim vzroke, razvoj in potek stav
ke. Prosil je, da beograjsko delav
stvo ne odreče m ornarjem pomoči, 
ko bo iste potreba. Socialistični poslanec sodrug N e
deljko Divac je obsojal postopanje »Jadranske plo
vidbe«, ki ne izkorišča le delavstva, tem več zahteva 
ogromne subvencije od države. Na eni strani izrab
lja delovne sile delavstva, na drugi strani pa se nik
dar ne zadovolji z državnimi podporami, ker hočejo 
delati iste dobičke kot angleške paroplovne družbe.
S. Divac je na koncu obsodil tudi državo, ki vporab- 
lja svoje vojaštvo za to, da krši solidarnost stavka
jočih mornarjev. Tudi je izbruhnila stavka le iz go
spodarskih razlogov in zavračam o stavki vsako dru
go podtikanje. Za delavske organizacije je izrekel 
solidarnost stavkajočim zastopnik Bukvič. Solidar
nost mornarjev na jugoslovanskih rekah je izrekel 
njih zastopnik kapetan  Djavič. Ako stavka jadran
skih m ornarjev ne bo imela uspeha, bodo proglasili 
podonavski mornarji solidarno stavko. — Senzacijo, 
kakoršnih najbrže ne pomni delavsko gibanje, je 
vzbudil govor vojnega m inistra Pešiča, ki je priso
stvoval ogromnemu zborovanju. Izjavil je delavstvu 
in ostalemu občinstvu, da so podrejeni organi brez 
njegove vednosti grešili proti stakajočim  m ornar
jem s tem, da so kršili solidarnost in opravljali raz
na prevozna dela. Vojaštvo je pač imelo od vlade na
log, da prevaža pošto in državne pogrebščine, ne pa 
blago zasebnikov ali družb. Obljubil je, da bo odre
dil strogo preiskavo in bo krivce najstrožje kaznoval

Stavkajočim na Jadranu  je izrekel vojni m inister 
svojo solidarnost.

Izjava vojnega m inistra je izzvala na zborovanju 
obilo odobravanja v ostalih krajih mnogo začudenja 
v časopisih pa mnogo kom entarja.

Nadaljevanje poročila iz 111. red
nega kongresa Saveza železni- 

čara Jugoslavije.
A kcija in taktika.

Felic ijan  (C e lje );  P re id em o  na točko; akcija  
in taktika S a v eza ,  ker je ta točka najbližja in naj
bolj sorodna  s prejšnjo. O tem  poroča  sodr. Krekič.

K rekič: poroča, da se  je v Ljubljani osnova l  
t. z. »Akcijski odbor«, v k a tereg a  so  prvotno po
sla le  svo je  zastopn ike v se  že lezn ičarsk e  in pozneje  
tudi v se  o sta le  organ izacije  in je sedaj v tem »A. 
0 .«  zastopanih  okoli 23. organizacij .  P rogram  tega  
»A. 0 .«  je bil, da se  d o se ž e  zboljšanje  g m o tn eg a  
po loža ja  že lezn ičarjev , javnih n a m eščen cev  in upo
k ojen cev . Nam  ni bilo m o g o če ,  takoj v začetku  po
vedati n a šeg a  m nenja  o akciji in ob segu  a k c ijsk ega  
odbora, ker se  je v se  izvršilo  tak orek oč  za našim  
hrbtom. V endar pa sm o naše  sta l išče  naknadno po
jasnili, a to n aše  s ta lišče  je v tem, da nism o v  ak 
ciji vezan i na javne n a m eščen ce ,  ker mi nismo jav 
ni tem v eč  privatni nam eščen c i  že lezn ic  brez ozira, 
č ig a v e  so  državne ali privatne. N ism o se  strinjali z 
zm otam i Ljubljančanov. N ism o pa tudi jih ovirali, 
m a rv eč  sm o z v sem i našimi organizacijam i p o m a 
gali. Naši sodrugi so  po naših navodilih v celi S lo 
veniji korakali v prvih vrstah te akcije, dsai se  je 
proti S a v e z u  p ostopalo  nelojalno in s icer  že  od za 
četka. T akoj pri ustanavljanju tega  »A. O.« se  je 
vabilo  v se  druge organ izacije  —  sam o naš  S a v e z  
ni bil vabljen, v s led  če sa r  sm o izrazili naš sum  v  
iskrenost organizacij ,  ki so  se  združile  v  ta »A. 0 .«  
T o d a  mi sm o se  vendar pridružili akciji. Zahtevali  
sm o garancije  od vseh , da bodo v boju za  ta cilj 
ostali v  resnici solidarni. Na žal, se  mi v naši sutn-  
nji v  iskrenost nism o motili. V eč ina  teh organizacij  
se  je združila  v ta odbor, da v  danem  trenotku iz
v leče jo  čim v e č  koristi za  se  na šk o d o  drugih orga
nizacij. T e  m ahinacije  so  se  najjasnejše  p okaza le  v 
postopanju organizacij ,  v  trenotku, ko je bilo treba  
stopiti v  odprt boj, o k a terem  se  je toliko govorilo  
in ki je bil v  zadnjem  trenotku od teh organizacij  
izdan. D a te organ izac ije  prikrijejo sv o jo  s trah o
petnost, so  izdale  parolo, da do boja za to  ni pri
šlo, ker, da mi n ism o bili pripravljeni, t. j. da sm o  
se  v pripravah držali pasivno. P o v o d o m  takšnega  
postopanja  teh nasprotniških organizacij in p o v o 
dom  storjen ega  izdajstva , je uprava S a v e z a  izd a
la letak na v s e  že lezn ičarje ,  v  katerem  je izdaj
stvo  razkrinkala. S e v e d a  je ta letak povzročil  g r o 

zov ito  razburjenje pri tistih, ki so  se  čutili priza
dete  in to so  bili »Zveza« in »neodvisni« v Ljublja
ni, ki so  začeli  S a v e z  napadati, češ , on je kriv, če  
ni prišlo do boja, ker je akcijo izdal. T a njihova  
kam panja je -^b iva la  s  prva na terenu in s icer  po  
krivdi naših lastnih članov, z lasti sodruga  R avnika,  
ki je na shodih v  Ljubljani in Mariboru odobraval  
nastopanje  nasprotnikov, ki so  napadali S a v ez ,  na
m esto . da bi ga  branil proti napadom . Za sv o je  na
stopanje se  ne m ore R avnik opravičiti, razven, da se  
sklicuje na okolnost, da ni bil točno informiran.  
T od a  tudi v  tem slučaju je dolžan obžalovati svoje  
dejanje s katerim  je šk od o v a l  in teresom  S aveza .

Ravnik (Ljubljana); opravičuje svo je  p o s to 
panje povodom  izdanja letaka s tem. da smatra, da 
bi bilo potrebno se  izogibati v sem u  kar bi m oglo  
razdiralno delovati v trenotku, ko se  vrši skupna  
akcija  za velike potrebe. Ljudska beda je že  pre
stopila  m eje in je treba najti pot in način, da se  
ljudem  pom aga. V ta »A. O.« je šel on po navodilih  
S a v e z a  in je žele l  lojalno v  tem odboru sodelovati .  
Govornik je mnenja, da »A. ().« kot tak ni v  svo jem  
postopan iu  n ičesar zagrešil .  Bilo bi potrebno ko  
je že  sk lep  bil storjen, iti v  B eograd  na konfrenco  
in na tej konferenci sod elovati  in s tem bi bil celi 
konflikt preprečen. Če je K orošec  da! naši upravi 
napačne informacije, na to se  ni bilo treba ozirati. 
Ker so  v  tem  »A. 0 .«  sodelova li  tudi člani S a v eza ,  
zato  se  čutijo tudi oni s  tem letakom  prizadete, a mi 
sm o najmanj mislili na kakšno izdajstvo. S  te s tra
ni zam erim  centrali in mislim, da se  mi ni treba o-  
pravičevati in da sem  korektno postopal.

Kmet (M a r ib o r ): T o kar je storil Ravnik, je 
v se g a  obsojanja  vredno. Iz letaka izhaja jasno kdo  
je kriv, da je akcija izosta la . V letaku se  navajajo  
o seb e , ki so  izdanje letaka povzročile .  Če Ravnik  
ni ved e l  ali verjel v  resničnost letaka preje, ko je 
podajal kake izjave ali ga obsojal, bi se  bil moral 
o resn ičnosti  prepričati, a ne se  postavljati  nad 
od ločbe centrale  S a v eza .  Če centrala  ni nekaj d o 
bro ukrenila, za  to je kongres, da jo obsodi in ne 
p osam ezn i člani na javnih shodih. Ko bi obvelja lo  
to kar je storil Ravnik, tedaj sm o  mi vsi, ki p odob
nih izjav nism o podali, delali napačno in na šk od o  
S a v e z a .  Centrala  je kriva v toliko, ker nam ni ta
koj po izvršeni izdaji posla la  n ek o g a  osebno, ki bi 
nam bil stvar  pojasnil, toda tudi to se  ji ne m ore  
šteti v greh. ker tisto kar je sta lo  v letaku, je bilo 
prem išljeno in bilo je treba nasprotnike obsoditi.

Bibič (M a r ib o r ) : Od za če tk a  m ojega  so d e lo 
vanja v  razrednem  p ro letarsk em  gibanju, sem  bil 
nasprotnik vsak em u  koaliranju in zedinjevanju te 
ga  pokreta  z žoltimi ali sličnimi organizacijam i.  
V sak o  kolaboriranje z drugimi organizacijam i je 
vedno  škodljivo. T ak o  dolgo, dokler mi ‘ne zb ere 
m o potrebnih moči za sam osto jn o  nastopanje , tako  
d olgo  bom o morali trpeti bedo v  kateri se  nahaja
mo. Mi m oram o računati sam o  na lastno moč. N a
sprotnik sem  vsak i »Uniji«, ki jo priporoča s. B a-  
huu. Imamo dovolj nezavednih  e lem en tov  v lastnih  
vrstah in ustanavljanje nekakšne »Unije« bi p o m e 
nilo ponovno odpreti vrata v sem u  kar je za  nič, 
da nas zopet zadavi in privede v  še hujši položaj.  
Edina reš itev  je v  širjenju razredne socia list ične  
internacionalne zavednosti .  Storim o to, pa sm o re
šili tudi v se  osta lo .

P o sto p a n je  Ravnika je v se g a  obsojanja v r e d 
no. in to tem bolj, ker on sam  trdi, da deluje že  
dolga leta v  d e lavsk em  pokretu. N jeg o v o  p ostop a
nje ni postopanje  razredno za v ed n eg a  sodruga,  
m arveč  zap e ljan ega  č lovek a , č e  so  R avniku v e č  
na srcu žo lta  z v e z a  in lažnjivi »neodvisni«, naj gre  
k njim.

Reinhard (Z a g r e b ) ; P r iporoča  naj se  diskuzija  
o R avniku zaključi. Vsi sm o prepričani o krivdi 
R avnika, in on kot za v ed en  sodrug  bo to krivdo  
priznal ter obžaloval.

Hanž (Z a g r e b ) : P red laga , da se  preide na r e s 
no delo. č e  Ravnik ne obžaluje  sv o je g a  dejanja,  
tedaj ni vreden, da se  k on gres  toliko bavi z njim.

P a v ič e v ič  ( B e o g r a d ) : Ker im am  priložnost, da  
za S a v e z  večk rat  interveniram, pa tudi deloval  
sem  v  tem  S a v ezu ,  naj mi bo dovoljeno  po d o s e 
danji razpravi nekoliko  b e se d ;  posebno  se  m oram  
spom niti štrajka v letu 1920. Tajniki S a v e z a  so  bili 
takrat p oseb n o  dobri psihologi, in so  bili nasprot
niki tak šn ega  štrajka, kakršen je bil izveden . T a 
krat je bil S a v e z  podoben polni vreči e lem entov .  
Š e  le v  štrajku je bilo treba ugotoviti,  kakšni so  ti 
elem enti,  a p o k aza lo  se  je, da so  bili slabi. Tajniki  
so  bili za  48 urni štrajk toda železničarji so  bili za  
borbo aut-aut. Takšni psihozi že lezn ičarjev  je m no-
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go pripom ogla  kom unistična nastrojenost. Mi sm o  
verjeli v  m ožn ost  štrajka, am pak sm o z oz irom  na 
elem ent v  vreči dvomili na dober izid.

M ed tem  so  se  stvari razvijale vendar tako, da 
se  je moralo stopiti v  štrajk. V štrajk je pa bilo 
potrebno iti tudi za  to, ker so  žolti zagotavlja li  
vladi, da je naš S a v e z  slab in da ne m ore izvest i  
■generalnega štrajka, ker da nastavljeno osobje  ne  
bo sod elova lo .  P ro tok o l sporazum a so  tudi žolti  
pom agali  rušiti in ustvarjati privrem eni pravilnik. 
Mi sm o dokazali  potrebo, da protokol sporazum a  
ostan e  v ve ljav i;  bili sm o pripravljeni ga  tudi iz-  
premeniti, ker nam je bila g lavna stvar obvarovati  
pravice že lezn ičarjev . Vendar je S za b o  Jelič pri
vrem eni pravilnik oživotvoril  in s  tem  štrajk izpro-  
vociral. P red n o  se  je šlo  v štrajk, je centrala  S a -  
v eza  hote la  izvedeti  m nenje č lanov, ki je odločilo ,  
da se  štrajk vodi aut-aut. Spom injam  se  tozadevne  
se je  P o k raj in sk ega  odbora v  Ljubljani, na kateri 
sem  opozarjal na vse  m om ente , na katere  bom o v  
štrajku laliko zadeli  in pri tej priliki so  mi bratje  
Žorgi, M akuc in V en cajz  in še  nekateri predbaci-  
vali, da sm o mi v  centrali S a v e z a  strahopetci ter so  
nam rekli: če  n im ate pogum a iti v  štrajk, tedaj se  
umaknite. R avnotako  se  nam je reklo v  Zagrebu. 
T o  navajam  radi tega, ker je tukaj padla pripom 
ba da je takratno v o d stv o  štrajka bilo hohštap-  
lersko.

N ekakšna  »unija«, kakor jo predlaga  sodr. Ba-  
hun, ne bi doved la  do nobenih boljših  rezultatov,  
k ot je dovel tisti štrajk, ker bi se  v reča  zopet na
polnila raznih e lem entov , na kar bi nastopil p o 
novni in m orda še večji  krah.

G lede skupnih akcij z ostalimi organizacijam i  
ne sm e  ostati sa m o  pri izražanju volje  za  skupno  
delo. m arveč  je treba od teh organizacij zahtevati  
garancij za  n a jp op o ln e:šo solidarnost. Ako se  bo  
m ene posla lo  v  ta centralni odbor v  B eogradu , bom  
jaz  od tega  odbora odnosno od organizacij v  tem  
odboru zahteva l jam stva  in še le če  te dobim, bom  
sod elova l z njimi. Če se  spom nim o postopanja  žol-  
tih v  zadnjem  štrajku, tedaj ne sm em o  niti sedaj  
jim zaupati. P red n o  grem o z njimi v skupen boj, 
nam m orajo vsi njihovi prvaki in funkcionarji p o d 
pisati o s tavk e  na svo je  službe, ker za  v sa k e g a  n a
š e g a  sodruga, ki bi bil preganjan ali odpuščen, se  
m ora riskirati tudi po en zvezar . M ed tem  pa s to 
skupno akcijo z žoltim i organizacijam i ne bi bilo 
rešeno že lezn ičarsk o  vprašanje. Ce bi se  na akcijo  
odgovorilo  z reakcijo, tedaj bi se  lahko v e č  izgu 
bilo kot pa pridobilo. V sekakor  je potrebno raču
nati s  posebnim i prilikami že lezn ičarjev  in voditi 
ze lo  oprezno politiko. Ako im am o pred očmi na
cionalne boje, ki se  razširjajo v državi in ce lokup
no politično situacijo, tedaj je potrebno dobro pre
tehtati vse , predno se  v kakšno koli akcijo gre. Ni
kakor se  ne sm e  dovoliti, da naj bo naš S a v e z  tisti, 
ki naj gre po kostanje  v žerjavico  za druge. Radi 
m om en tan e  slabosti  S a v e z a  se  ni treba vdajati  ni- 
kakšnem u pesim izm u.

S a v e z  se  je z ruševine dvignil do imponuujo-  
če  organ izac ije  in to je najboljša  garancija  za pra
v ilnost poti, po kateri hodi S a v ez .  N adaijevaje  po 
po tej poti, se  bo prišlo tudi do potrebnih moči, ki 
bodo sam osto jn e  in od nobenih koalicij ter so d e lo 
vanja odvisne . A lastna m o č  je najvarnejša. N o
bena Unija niti akcijski odbori ne m orejo  situacije  
zboljšati. V se  svoje  delo  m orajo funkcionarji S a 
v e z a  osredotočit i  na organiziranje d e la v sk eg a  in 
p rom etn ega  osobja. Ko boste  imeli to o sob je  v or
ganizaciji, tedaj boste  imeli m o č  in tedaj ne boste  
imeli v e č  potrebe n ikakšnega  sodelovanja  z žoltimi 
ali podobnimi organizacijam i.

Kar se  R avnika tiče, on je zagrešil  in kot za 
v ed en  sodrug  je dolžan, da to p o g rešk o  prizna ter  
obžaluje. Mi sm o ljudje in sm o  pogrešljivi,  pa m o
ramo imeti tudi pogum a, da p o g rešk e  priznamo.

Ravnik: P o v o d o m  izjav o štrajku od strani
P av ičev iča ,  izjavlja, da so  se  zvezarji  1. 1920 h o 
teli priključiti štrajku, bili so  pa po tedanjem  v o d 
stvu v Ljubljani odbiti. V sled  tega  so  postali stav-  
kolom ci. V sedanjem  »A. 0 .«  v Ljubljani se  je zah 
tevalo  ja m stev  od v seh  strani, ki so  pa tudi p o 
dane.

B rezn iščak  (Indjija): Ker je v tesni vez i  ce la  
razprava o R avniku z razpravo o akciji in taktiki, 
da se  o enem  in drugem  izjavim. Akcija in taktika  
S a v e z a  m orajo imeti določen  razredni značaj in 
ne sm e  se  dovoliti, da bi tak značaj borbe prišel pod  
tem u nasproten vpliv. P red laga ,  da se  sprejm e re
solucija  o akciji in taktiki, s  katero  se  ob en em  ob 
soja  vsa k o  delovanje, ki ni bilo v skladu z razred

nimi interesi že lezn ičarjev  in ravnotakim  zn ača
jem  organizacije .

P a v ičev ič :  P o  prečitani resoluciji priporoča, 
naj se  ostra  obsodba, ki se je nasproti Ravniku iz
rekla  ublaži. Ublažiti bo dotični del resolucije tem  
bolj, če  Ravnik svoje  dejanje obžaluje.

B ahun: M ogoče , da se  v  Ravnikovi zad ev i na
haja tudi taktična p ogrešk a  centrale S a v e z a ,  toda  
konkretno ne vem , v  čem . Faktično pa je kriv v en 
darle v s e g a  B laž  Korošec, predsednik  »A. 0 .«  v 
Ljubljani. Jaz sem  še l  po seji dne 24. aprila narav
nost v  Zagreb in sem  predložil centrali sk lepe, k a 
terih glavni je bil, da se  do ločena  abcija na 5. maja  
ne izvrši brezpogojno, m arveč, ako na to prista
nejo zastopniki pokrajin izven Slovenije . T o  se  pa 
je imelo odločiti v  B eograd u  dne 29.— 30. aprila. 
B laž K orošec  pa je dva dni pozneje  dal naši c e n 
trali driuračne informacije v  Zagrebu, t. j. da se  
akcija izved e  dne 5. m aja v S loveniji  za  vsak o  c e 
no, torej tudi tedaj, če  bi zastopniki ostalih pokra
jin bili proti. Ali je to storil K orošec  pri popolni z a 
vesti  ali v  trenotni zm ešanosti ,  tega  ne vem . Kon- 
statiram, da je centrala  od svoje  strani storila vse,  
da bi akcija č im  bolje izpadla. D a so  se  pa stvari 
v B eograd u  izvršile  drugače, to ni krivda S aveza ,  
m arveč  ostalih organizacij.  Zato pa je »Ju goslovan
ski Železničar« skušal krivdo zvaliti na nas, češ,  
če bi bil S a v e z  poslal sv o je g a  zastopnika  v  B e o 
grad, bi bili lahko tam drugače sklenili. Izdani le 
tak je bil sam o obram ba proti nepošten im  napa
dom. Jaz sem  bil v  enakem  položaju  kot Ravnik, 
vendar nisem  p od vze l  n ičesar, dokler n isem  bil o 
stvari informiran. D a  je bilo tako, kakor je stalo  
v letaku, se  je jasno  pok aza lo  na shodu v Celju, 
kjer so  bili konfrontirani g. K orošec, Žorga  in sodr,  
P on grač ič .  (Dalje prihodnjič.)

Dnevne vesti in dopisi.
Josip Ravnik. Naznanjamo vsem podružnicam, 

posebno onim v Sloveniji, da Josip Ravnik, ki se je 
predstavljal ko t pokrajinski tajnik za Slovenijo — 
sploh ni niti član Saveza in še manj pokrajinski 
tajnik. Glasom sklepa našega kongresa od 20. in 21. 
maja 1923 je Ravnik izključen iz Saveza tudi for
malno, ker je v imenu Saveza s svojim nastopanjem  
rušil Savez. To objavljamo vsem sodrugom v vednost

Naše organizacije zlasti v manjših postajah in 
na progi lepo napredujejo. V Sevnici se je ustanovila 
podružnica in je že narastla  na 40 članov. R avnota
ko se ptujska proga zopet lepo razvija. V Vuzenici 
se je vršil v nedeljo shod na katerem  je sodrug Ba
hun poročal o položaju in o pragmatiki, od katere  ni
ma nižje osobje ničesar pričakovati a najmanj delav
ci. Tudi tam se je število članov zopet pomnožilo. 
T reba bo več podružnic zopet obnoviti. Na žal, da 
se v nekaterih  večjih postajah ne zaveda naš prole- 
tarijat svojih dolžnosti in raje trpi kot da bi se orga
niziral. Če bi železničarji bili na mestu, bi se m arsi
kaj moglo preprečiti. Saj ne bi bilo mogoče, da bi n. 
pr. prometni m inister mogel govoriti o znižanju dra- 
ginjskih doklad, v času ko bi jih moral zvišati! Za
torej sodrugi na delo!

Maribor. Za nedeljo 8. julija so sklicali zaupniki 
žel. org. Saveza železničara Jugoslavije sporazumno 
z zaupniki Neodvisne organizacije železničarjev v 
M ariboru člansko zborovanje, ki se je vršilo v kazin
ski dvorani. Namen shoda je bil, da »neodvisni« o- 
pravičijo svojo eksistenco na tem svetu, oziroma da 
M arcel Žorga tudi M ariborčanom  pove zakaj obre
kuje Savez železničara in njegovega tajnika Krekiča. 
Takoj pa moramo naglasiti, da se »neodvisnjaki« ni
so držali dogovora, da shod velja samo organiziranim 
članom, ne pa javnosti, k a te ra  niti ne pozna razm er 
ali pa ji nič mar niso. Zanima pa člane, k e r se za
nimajo za organizacijo. Neodvisni pa so sklicevali 
potom lepakov javen železničarski shod in naznani
li dnevni red: Razčiščenje položaja. S tem  so mislili 
pritegniti če mogoče — vse železničarje, pred  k a te 
rimi bi potem na moskovski način »razgalili« Savez 
železničara in njegove funkcionarje. Toda »gimpel- 
nov« le ni bilo. To je dalo moskovitu Žorgi, ki je p ri
šel eno uro pozneje, ko t je bilo določeno —  povod, 
da je zrohnel te r se jezil, da shod ni »javen« to se 
pravi, da ni vsaj 2000 navzočih, pred katerim i bi on 
svoje znane eksperim ente dem onstriral, takorekoč 
na Nahtigalov način. Navzočih je bilo nam reč ko 
maj nekaj nad 100 in še od teh je bilo precej rado
vednežev, ki so šele na železnico prišli in še organi
zirani niso. Neodvisna železničarska organizacija 
trp i nam reč na sušici že od rojstva.

M. Žorga si je pripeljal tok ra t nekega K erndla 
iz Zagreba, ki je bil preje adjunkt na bosansko-her-

cegovskih železnicah. Najpreje je govoril Žorga nad 
eno uro. On je vlekel svojo staro, že zelo obrabljeno 
lajno o 4-denvnem štrajku v Bosni in o zaplenjenem 
intentarjem  Splošne železničarske organizacije v 
Ljubljani. To, ka se je Žorgi že povsod ovrglo in kar 
je sam potem preklical, oziroma zatajil, da je trdil, 
to je v M ariboru na novo pogrel. A m pak uspeh je 
bil ničev. Ko je nastopil sodrug Krekič, ki je uboge
mu Žorgi oba glavna aduta izbil, s tem, da je pokazal 
s številkam i »Glasa Slobode«, da je štrajk  v Bosni 
trajal 4 dni, kakor je trdil Žorga, m arveč 13 dni. Ko 
se je to konstatiralo, tedaj so neodvisni jogri povesili 
glave in sam papež Žorga je postal nemiren te r  začel 
rjoveti in plesati, kot medved. Žorga je sicer skušal 
biti in teresanten in je govoril iz najnižjih in hkrati iz 
najvišjih sfer. Učil nas je kaj je razredni boj in kaj 
jc reformizem. In resnično pravimo: če ne bi bil še 
nikdo drugi smodnika iznašel, tedaj bi ga bil gotovo 
M. Žorga! Am pak takšne malenkosti, kakoršne nam 
jih je pravil g. Žorga, smo mi starejši sodrugi slišali 
tisočkrat preje, kot smo kakšnega Žorgo poznali. K 
večjemu on lahko take stvari pripoveduje svojim no- 
vemberskim socialistom, kakšen je njegov oproda 
Kerndl, ki je bil strasten  frankovec.

Žorgovo polomijado je imel popraviti ravnokar 
imenovani Kerndl, ki je prinesel »čiste« »resnice« iz 
daljne Hercegovine, kjer jih nobeden od nas ne more 
kontrolirati in ki bi tedaj morale učinkovati. Kerndl 
je bil pučist, kakor jih je bilo še nekoliko, ki so po
magali reakcionarnem u Korošcu, da je z njihovo po
močjo premagal železničarje, ki so se res borili sa
mo za večji kos kruha sebi in svoji deci. Seveda to 
ni ugajalo eksperim entatorjem , ki pravijo, da je to 
reformizem, zato so dali štrajku drugo obiležje, da 
ne bi železničarji postali preveč zadovoljni. Tako je 
ta skrajno leva reakcija delala roko v roki s skrajno 
desno reakcijo da so skupno prem agale dem okraci
jo. To je treba enkrat končno jasno povedati in se 
nič več vzdrževati, ker to celotnem u proletarskem u 
pokretu škoduje. Zato krinke doli! Gospod Žorga je 
nekem u sodrugu, katerega ime nam je znano, zaup
no to priznal, kar smo mi sicer tako vedeli, da je ne
odvisnim edini cilj ta, vse razbiti in maiso razburjati 
ter jo delati nezadovoljno«! Železničarji — če le mo
goče, naj ne dobe nobenega povišanja prejemkov — 
sicer bodo zadovoljni, vsled česar ne bodo revolucio
narni! In zato se meče Savezu toliko polen pod no
ge? Resnično imajo Žorga in drugi najboljše zevezni- 
ke v Beogradu, kjer postopajo tako, da morajo naj
bolj indifirentnega zrevolucionirati. Ali hote ali ne
hote — dela današnja Pašičeva vlada v Beogradu 
popolnoma tako, kakor hočejo komunisti, in to je, 
da se masa revolucionira. V tem smislu so delali 
Korošec z ene in Kaurič, Petrič, Žorga z druge s tra 
ni na enem cilju. Ali mi smo tem lažirevolucijonar- 
jem že m nogokrat povedali, da je ta  tak tika  zgreše
na in da se je mi ne bomo posluževali in bomo škod
ljivce povsod razkrinkali. Ako ne bi bilo eksperim en 
tatorjev med nami, bi železničarji danes ne stali ta 
ko osamljeni te r zapuščeni. Ostali proletarijat, ki ni 
bil tako  nespam eten in se ni dal od raznih sleparjev 
zapeljati, marveč je ostal združen, si je mogel od 
časa do časa svoj gmotni položaj zboljšati. Edini 
železničarji so se dali omamiti od fraz.

Žorga je predložil neko rezolucijo, s ka te ro  je 
mislil naše zaupnike spraviti v svojo »neodvisno« 
vrečo. Za resolucijo, ki govori o zedinjenju proleta- 
rijata, so seveda vsi naši sodrugi glasovali — in 
bodo vedno glasovali za to.

Sodrug Km et je predlagal, naj se skuša najti ze
dinjenje in naj se v to svrho izvoli od vsake strani 
po 6 sodrugov in sicer nobenh funkcijonarjev, m ar
več navadnih članov, ki imajo nalogo, najti poti za 
skupno delo. To se je zgodilo in v sredo, 11. t. m. 
se je tistih 12 zastopnikov obeh organizacij sestalo. 
Toda ni se doseglo nobenega uspeha, ker so neodvis
ni imeli točna navodila, po katerih  so se morali rav 
nati. Naši sodrugi so šli celo tako  daleč, da so jim 
predlagali novo skupno organizacijo, ke r so oni pov- 
darjali, da se Savezu ne pridružijo, ki je v A m ster
damu včlanjen. Naši so rekli nasprotno, da ne gredo 
k neodvisni, ki sploh ni neodvisna, ker je včlanjena 
v M edjustrukovnem Savezu, ki je včlanjen v M o
skvi. Naši so neodvisne vprašali, če so pripravljeni 
izstopiti iz m oskovske internacionale, tedaj bi mi 
eventuelno izstopili od Am sterdam a in bi zaenkrat 
postali res neodvisni. Toda tega niso hoteli, marveč 
so hoteli enostavno to, da naj mi pristopimo k njim! 
Seveda iz te  moke ni moglo biti kruha in mi smo za 
spoznanje bogatejši.

Žorga pa je zadnji adut izigral in železničarji 
imenujejo neodvisno »nezagvišno«.
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O enotni fronti. Novi m oskovski paten t je —
> enotna fronta«. To je krilatica; ki je zagledala beli 
dan na lanskem  kongresu v Moskvi. Besedo: fronta 
smo slišali p rav po.gosto v svetovni vojni, ko so nam 
poročali iz te  in one fronte. Karl M arx ni govoril o 
enotnih frontah proletarijata, m arveč o zedinjenju 
vsega proletarijata. Zato pa j4 treba organizacij. 
Brez organizacij ni nobenih enotnih front tudi v vo
jaškem smislu. Mi socialisti poznamo le enotne or
ganizacije. Strokovne organizacije so naši regimenti, 
k a te re  združujemo v velike divizije v obliki glav
nih delavskih zvez. Pri nas Glavni Delavski Savez, 
v katerem  je več strok združenih, kakor je pri vo
jakih pehota poleg artilerije, kavalerije, pijonirskih 
in drugih oddelkov. Vse te organizirane edinice se 
tedaj vežejejo v skupne velike arm ade. Nikoli pa 
nismo slišali o enotnih frontah govoriti, saj je vča
sih sovražnik sočasno na več krajih, zato lahko na
stane tudi več front, pri katerih  je udeležena lahko 
ena in ista arm ada. M arx je izdal parolo: proletarci 
vseh dežel, združite se! Ne v enotno fronto, marveč 
v enotno organizacijo, enotno armado. Na shodu v 
M ariboru dne 8. julija sta M. Žorga in Krndl predlo
žila resolucijo, ki se glasi:

v Na železničarskem  shodu dne 8. julija 1923 v 
dvorani Kazine v M ariboru zbrani železničarji z na
vdušenjem pozdravljajo skleke berlinske konferen
ce (23. in 24. maja 1923) in izjavljajo, da se strinjajo 
z vsemi sklepi te konference in da so pripravljeni z 
vsemi svojimi močmi delati na to, da se ti sklepi iz
vedejo. Shod pozdravlja pojav entone fronte med 
Internacionalno Transportno federacijo in Savezom 
Vseruskih Transportnih delavcev in hoče delati z 
vsemi silami na to, da se tudi v Jugoslaviji vpostavi 
enotna fronta med železničarji in celokupnim osta
lim proletarijatom  v boju progi kapitalistični reak 
ciji, vojni nevarnosti in fašizmu.

Zbrani železničarji poživljajo celokupni proleta- 
tarijat, da se pridruži njihovemu delu za vpostavitev 
enotnih strokovnih organizacij.

Živela enotna fronta transportnih delavcev ce
lega sveta!

Živela enotna železničarska organizacija!
Živelo zedinjenje vseh strokovnih organizacij!
Živela delavska solidarnost!
Sodrug Bahun je izjavil, da smo mi vedno bili 

in smo za zedinjenje in bomo tudi glasovali za to re 
solucijo, samo m ora priti na koncu: enotna železni
čarska organizacija, kar se je potem dodalo. Resolu
cija je bila potem soglasno sprejeta.

Kako si komunisti predstvaljajo to »enotno fron
to«?

Na istem shodu, na katerem  so predlagali to 
rezolucijo, sta imela M. Žorga in Ivan Krndelj d rz
nost, da trde:

1. A m sterdam ska Internacionala je žolta in ne 
bojna;

2. v vodstvu iste stoji po 6 predstavnikov od 
vlad in delodajalcev in 6 od delavcev, od katerih  so 
vsi sami buržujski ministri, a predsednik je Hen- 
derson;

3. v državnem  proračunu Jugoslavije se nahaja 
postavka 6 milijonov dinarjev za podporo A m ster
damski Internacijonali in to  je najlepši dokaz, da je 
ona žolta;

4. da je Glavni Radnički Savez žolti liferant 
(dobavitelj) stavkokazov;

5. da je Savez železničara žolt in saboter revo
lucionarn ih  akcij;

6. da je sodrug K rekič uničil železničarski štrajk 
v Bosni in vobče;

7. da vlada gre na roko našemu Savezu, ker v 
sporazum u ž njim noče odobriti pravil neodvisnim:

8. da si je Savez osvojil imovino železničarske 
organizacije;

9. da delavske zbornice nič ne delajo;
10. da sodrug Luka Pavičevič hvali zakon o za

varovanju delavcev in buržuazijo, ki ga je ustvarila;
11. da je Savez nastopil proti izvedenju zakona 

o zaščiti delavcev s tem, da je bil proti volitvam za
upnikov;

12. da Savez sabotira delo v akcijskih odborih 
itd. itd.

To pravijo komunisti. Tisti, ki je Žorga slišali 
pred enim ali dvemi leti govoriti, ki ga sliši danes, 
se lahko prepriča, da govori vedno isto, s to razliko, 
da vse klevete in odvratne laži, radi katerih  je 
preje vedel, da so pač laži in da danes ne vlečejo 
več, ponavlja na drug način. Nesram nosti Žorga ne 
pozna, ker je tekom  časa izgubil svsak čut m orale 
in sramu, če ga je kedaj imel. In med tem, ko govore

»ŽELEZNIČAR«

o nasprotnikih, to je samo o socialistih, takšne od
vratne laži, jih od druge strani vabijo v enotno 
fronto!

Najprej nas polijejo z gnojnico in potem nam' 
pravijo: sodrugi! Hvala lepa za takšne sodruge. Z 
vsemi zgoraj navedenimi komunističnimi grdobijami 
se bomo v bodoči številki našega lista bavili in sicer 
ne radi onih, ki vedo, da lažejo, kadar tako govore, 
m arveč radi delavcev, med katerim i oni te laži raz
širjajo, da bi jih zapeljali na napačno pot.

K atoliška m orala . N eznan dopisnik —  član k le 
rikalne žel. »P rom etne zveze« ,  koje člani so  bili 
za ča sa  ž e lezn iča rsk eg a  štrajka po nalogu ž e le z 
n iškega  ministra dr. K orošca, s tavkolom ci —  piše 
v »Straži«, št. 18, z dne 20. julija 1923 —  v  listu, ki 
zastop a  principe katoliške  m orale  in jc poznan  
vnet zagovorn ik  resnicoljubnosti pod zašč ito  im u
nitete k ler ikalnega  p oslanca  —  v n ek em  dopisu iz 
delavn ice  južne že lezn ice ,  da je zaupnik »S aveza  
že lezn iča rjev  .Jugoslavije« sodr. Kmet, dne 16. t. m. 
ob priliki navzočn ost i  ravnatelja  V ogrinca  bil z  »ne 
znano« deputacijo  in z »neznanimi« zahtevam i pri 
V ogrincu, da pa V ogrinc  ni imel ča sa  poslušati te 
deputacije , ker je imel »važnejše  delo«. Gibanje  
sodr. Kmeta om enjena »P rom etna zveza «  že  dalj 
ča sa  opazuje, ker ga sodr. Kmet izvršuje v svojo  
korist, ne pa v korist de lavstva . Ker upamo, da ne 
b om o pokvarili s i lnega  efekta, ki ga je om enjena  
notica  napravila v  prid »Prom etni zvez i«  d o s ta v 
ljam o: Sodr. K m et ni bil pri ravnatelju Vogrincu  
niti sam , niti z deputacijo. D opisnik bi pridobil za  
klerikalce  nevenljivih  zaslug , če  objavi še  enkrat  
svo je  trditve z im enom , na s trošk e  sodr. Kmeta, da  
bodo  končno člani »Saveza«  in sum sodr. Kmet  
mogli dobiti pri njem tistih točnih informacij, ki so  
za  dokaz potrebne in se  ne bo treba obračati na 
im unega n eo d g o v o rn eg a  -urednika »Straže« za  po
jasnila, ker jih ne daje rad, so d išče  ga  pa k temu  
težko  ali pa sploh prisiliti ne more. Ker dopisnik  
»Straže« tudi ve , da je imel ravn. V ogrinc važn ejše  
p osle  bi radi tudi mi zvedeli  kakšne, čudno se  nam  
le zdi, da klerikalci, oz. dopisnik, ki s e v e d a  ni bil 
pri Vogrincu to tako dobro ve , da je lahko to kar 
v »Stražo« zapisal.  V sek ak or  ima dobre zveze nav
zgor. —  R azlika  med sodr. K m etom , ki dela za  
sv o je  koristi in na m ed klerikalnimi poslanci-  v o 
ditelji je pa ta -le :  S. K m et dela po nalogu organ i
zac ije  in ••'rejeina za to tisto m esečn o  plačo  s  k a 
tero že lezn ičarji  lahko stradajo, ne g led e  na to, da 
se  ne m ore obleči. No, klerikalni poslanci pa, ki 
delajo  »za ljudstvo« so  prejeli z a  seb e  gum ijaste  
kroljice in 180 Din poslansk ih  dijet na dan, se  lah
ko o b leče jo  fino, dobro jedo in še  v oštarijo  hodi
jo. S. K m et torej strada zaen o  s tistimi že lezn ičarji  
ki se  bore  za svoj vsakdanji kruh, klerikalni vo d i
telji pa se  siti bore  za  že lezn ičarsk e  in ljudske in
terese . Ker »Straža« piše, da dela  sodr. K m et za  
s v o je  in terese ,  bi priporočali, da naj ne pozabi pre
jem ke (tudi skrivne se v e d a ! )  sodr. K m eta  priob
čiti zaen o  s prejem ki klerikalnih »ljudskih« p os lan 
cev , da bo končno d e la v stv o  v idelo ,  kdo je sodr. 
K m et in kdo so  klerikalni poslanci. —  Zakaj č lovek,  
ki se  bori za  »svoje« koristi strada in zakaj tisti 
klerikalni voditelji,  ki se  bore za ljudske in terese  
žive  v  izobilju? T o  bi bilo treba priobčiti pod  p o 
sebno  oog la v je  o katoliški morali, neseb ičnosti  in 
krščanski ljubezni!

O akcijskih odborih. Dne 12. in 13. junija se je 
vršila v Beogradu skupna konferenca vseh pokra
jinskih odborov. V imenu te konference je šla depu- 
tacija k predsedniku vlade, da zahteva odgovor na 
predložene zahteve. Presednik je izjavil: vlada 
je predložila skupščini predlog o dvanajstinah v k a 
terih so tudi predvidena povišanja plač osobju, rav- 
notako je predložen zakon o uradnikih. Z odgovo
rom predsednika vlade konferenca ni bila zadovoljna 
in je zahtevala od vlade: da predloži finančnemu od
boru predlog za sprem ebmo postoječega zakona o 
draginjskih dokladah, da bi mogla povišanja takoj 
stopiti v veljavo, čim bi bile sprejete proračunske 
dvanajstine; da se najde izvanreden kredit. Za slu
čaj, da vlada tej zahtevi ne ugodi, se je razpravljalo 
o represivnih korakih in je bilo sklenjeno preiskati 
razm ere radi izvedenja skupne obustave dela. Eni 
so bili preveč vroči ko t n. pr. oni iz Slovenije, drugi 
zopet preveč mrzli ko t oni iz Srbije in je vsled tega 
končno prišlo do tega, da je akcijski odbor iz Lju
bljane centralnem u akcijskem u odboru v Beogradu 
izrekel nezaupanje in za 28. VI. sklical v Zidanmost 
konferenco vseh pokrajin — razen Srbije. P. A. O. 
je nujno obvestil Ljubljano, da se na ta  sestanek mo
ra povabiti tudi P. A. O. iz Beograda,

15. julija 1923

Die SOdbahRansestellten und die Ver
pachtung der Siidbahn.

(Schluss.)

Das Komitee, welches von der Konferenz zur 
Prüfung der Personal- und Pensionsfragen einge
setzt wurde, hat sich insbesondere mit den von der 
Südbahngesellschaft der Konferenz zur Kenntnis
gebrachten W ünsche des Personals befasst und be
schlossen, der Konferenz zu den von der Gesell
schaft auf jeden einzelnen dieser W ünsche zu e rte i
lenden A ntw ort folgende Stellungnahme zu emp
fehlen:

1. Unbedingte W ahrung der im Zeitpunkte der 
U ebernahm e des Betriebes durch den S taat besteh
enden Rechte.

In diesem A kkord ist der Grundsatz aufgestellt 
worden, dass da Personal, welches in den S taa ts
dienst übergeht, alle Rechte erlangt, welche dem 
Personal der Staatsbahnen dieses S taates zukom
men. Man kann jedoch nicht alle Rechte des alten 
Regime zugleich mit allen Rechten der neuen V er
waltung gewähren: dennoch wurde gesucht, in den 
A kkord sogar einige Rechte zu respektieren, welche 
das Personal bei der Gesellschaft hatte . Ausserdem  
wird festgestellt, dass irgendwelche konkrete W ün
sche in diesem Belange von der Betriebsführenden 
Verwaltung in wohlwollende Erwägung gezogen 
werden, soweit dies mit den Normen des S taates 
vereinbart ist.

2. Im Falle der Betriebsübernahm e durch den 
S taat soll jedem Bediensteten das Recht zustehen 
aus dem A ktivdienst auszuscheiden, wobei solchen 
Bediensteten jene Bezüge gesichert sein sollen, w el
che ihnen im Falle der Kündigung durch die G esell
schaft zustehen würden (Ruhebezüge usw.).

3. Jene  Bediensteten, welche eine Dienstzeit 
von 20 oder mehr Jahren  vollstreckt haben, wün
schen im Falle des Ausscheidens aus dem A ktiv
dienst bei Betriebsübernahm e durch den S taat noch 
für die Dauer eines Jah res ihre vollen Aktivbezüge 
und dann die Ruhebezüge zu erhalten.

Die S taaten  w erden es nicht ablehnen, irgend 
welche Bitte, welche von diesen Beam ten vorge
bracht werden, un ter Bedachtnahm e auf die d ienst
lichen Erfordernisse entgegenzunehm en und in wohl 
wollende Erwägung zu ziehen.

Hiebei ist es w ohlverstanden, dass diese Beam
ten nur jene Ansprüche auf die Ruhebezüge haben 
würden, welche ihnen auf Grund der bei der G esell
schaft bis zum Inkrafttre ten  dieses A kkords gelei
steten Dienste zu stehen.

4. Fürs Personal der Gesellschaft w äre im Falle 
der B etriebsübernahm e durch den S taa t ein eigener 
S tatus zu bilden. Die diesem Status angehörenden 
Bediensteten w erden un ter der Voraussetzung, daß 
sie dieselbe dienstliche Qualifikation haben, bei der 
Besetzung von freigew ordenen D ienstposten des 
betreffenden Netzes den Vorzug gemessen. Kein Be
d iensteter darf gegen seinen W illen auf einen Dienst 
posten ausserhalb des Südbahnnetzes versetzt w er
den. Jed er S taat w ird das tun, was er mit Rücksicht 
auf das in B etracht kommende Netz für richtig hält.
Ausserdem  ist in dem A kkord bereits angesprochen 

dass die Stellung des Personals im Zeitpunkte der 
Uebernahm e Rechnung zu tragen ist soweit es die 
Neuordnung des D ie n s tv e r h ä ltn is se s  zulässt. (Abs. 
5) wogegen dem P e r so n a l seine D ienstposten und 
seine Stellung, die es gegenwärtig besitzt, aus be
greiflichen dienstlichen Gründen nicht gew ährleistet 
w erden können,

5. Verbesserungen der Lage der A ltpensioni
sten der S taatsbahnen sind auch den A ltpensioni
sten der Gesellschaft zu gewähren.

Jed er S taat wird, wenn er M a ssn a h m en  zu Gun
sten der R uheständler seiner eigenen Eisenbahn 
trifft, mit W ohlwollen die Lage der A ltpensionisten 
der Gesellschaft prüfen.

Zu dem vom Personal unter 6 ausgesprochenen 
W unsch:

6. »Schliesslich haben die V ertre te r des Perso
nals den W unsch geäussert, dass dem Personal G e
legenheit gegeben werde, bei der Konferenz seine 
W ünsche durch die von ihm gewählten V ertre ter 
vorzubringen«. K onnte sich das Komite nicht äußern 
da dieser W unsch bereits bei der Konferenz abge
lehnt wurde.
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